
Tanárok nyári 
akadémiája 

Hírek Tudományos tanácskozás 

A XVII. Nyári Akadémiát 
rendezte meg idén június-
ban a Juhász Gyula Tanár-
képző Főiskola. A hagyomá-
nyossá vált továbbképzés 
június 22—26. között a ké-
mia és technika szakos ál-
talános iskolai tanárokat 
várta, azokat akik érdeklöd-
nek az új szakmai és mód-
szertani eredmények iránt. 

A főiskola dísztermében 
Bács-Kiskun, Békés, Csong-
rád, Pest és Szolnok megye 
112 kémia és technika sza-
kos tanárát az intézmény 
nevében Rozgonyiné dr. 
Molnár Emma főigazgató-
helyettes köszöntötte. Hang-
súlyozta, hogy az oktatási 
törvény nagyobb lehetőséget 
biztosit az alkotó oktatásra, 
igy a nyári akadémia jelen-
tősége is megnőtt. Ez a ren-
dezvény a szellemi fejlődés, 
a szakmai tájékozódás lehe-
tőségét biztosítja a szünide-
jüket töltő pedagógusoknak. 

A köszöntőt követően 
Bonnyai Zoltán, az Országos 
Környezet- és Természetvé-
delmi Hivatal osztályvezető-
je tartott előadást Az ipari 
hulladék kezelésének aktuá-
lis kérdései Magyarországon 
címmel. Az előadó elmond-
ta, hogy hazánkban 1976 óta 
szabályozott átfogóan a kör-

nyezetvédelem, ekkor szüle-
tett meg ugyanis az erre vo-
natkozó törvény. A levegő-
tisztaság, a víz, a talaj és 
a táj védelme, valamint a 
hulladékkezelés jelenti első-
sorban az átfogó környezet-
és természetvédelmet. A ve-
szélyes hulladék kezelése 
csak kis szelete ennek, de 
jelentőségét növeli, hogy so-
káig elhanyagolt terület volt. 
A hulladékforgalmat sokfé-
leképpen lehet meghatároz-
ni, hiszen egyre erősebb az 
a szemlélet, - mely szerint 
hulladék a fel nem használt 
energia, a műveletlen termő-
terület és a szennyezett le-
vegő is. Az ipari hulladékok 
egyik csoportjába azok tar-
toznak, melyek nem okoz-
nak veszélyes hatást, például 
a csomagolóanyagok. Ezeket 
a településhulladékokkal 
együtt lehet kezelni. A má-
sik csoportba a rövidebb 
vagy hosszabb ideig a popu-
lációra. illetve végső soron 
az emberiségre veszéllyel 
levő anyagok tartalmaznak. 
Ezek kezelése különös fi-
gyelmet és szakértelmet igé-
nyel. 

A nyári akadémia prog-
ramjában számos érdekes-
nek ígérkező előadás szere-
pelt, valamint üzemlátoga-
tás és városnézés. 

A brit nagykövet, Leonard a Jugoszláv Pathológus Tár-
Vincent Appleyard Szeged saság Kongresszusán, majd 
vendége volt május közepén, később a Német Pathológus 
A diplomata — többek kö- Társaság Kongresszusán, 
zött — a József Attila Tu- Salzburgban, 
dományegyetemre is ellátó-
gatott. 

* 
Az .Európai Shock Társa-

ság alelnökeként vétt részt 
A szegedi egyetemek, a a Montreálbán júniusban 

JATE és a SZOTE rektori megrendezett ' nemzetközi 
tanácsa június 18-án tartót- kongresszuson dr. Nagy 
ta évi rendes együttes ülé- Sándor egyetemi tanár, 
sét. 

Nyári egyetemek '87 
Föltűnő különbség mutat-

kozott meg az érdeklődésben 
a TIT hagyományos nyári 
egyetemei között. A pedagó-
giain — annak ellenére, hogy 
idén önköltséges volt — a 
megszokottnál jóval nagyobb 
létszámban vettek részt az 
ország különböző tájairól ér-
kezett tanárok és oktatási 
szakemberek. A .művelődés-
elméletit viszont igencsak 
gyér érdeklődés kísérte,- pe-
dig tartalmas program vá. ta 
a közművelődésben - dolgozó-
kat. -

A pedagógiai nyári egye-
tem központi témája az ok-
tatási törvény megvalósulá-
sának kérdésköre volt. Oko-
zott-e nehézségeket az isko-
lák önállóvá válása? Hogyan 
lehetett elkészíteni a műkö-
dési szabályzatokat? Kell-e 
mindenhol az iskolatanács? 
Bevált-e az igazgatók meg-
bízásának új rendje? Hogyan 
működnek a pedagógiai in-
tézetek? Hasznos-e a szakta-
nácsadói rendszer? Miként 
érvényesül a tanácsi irányí-
tás? 

Ügy tűnik, az 1985-ben el-
fogadott és egy éve életbe lé-
pett oktatási törvény leg:óbb 
elgondolása bevált, viszont a 
törvény által — szükségsze-
rűen — nem szabályozott 
részterületeken több vitára 
okot adó jelenséget lehet 
számba venni. Például: a 
föltűnően gyakori tantárgyi-
tantervi korrekció alapján 
föltételezhető, hogy az okta-
tási dokumentumok előkészí-
tése vagy nem eléggé alapos, 
vagy a kidolgozók nem ve-
szik figyelembe a tanítási 
folyamat életszerűségét. Má-

sik ilyen vitatható terület az 
„igazgatóválasztásé", mely-
ben nagy próbatétel előt*. áli 
a demokrácia. 

A művelődéselméletiv nyá-
ri egyetem témája az inno-
váció és a kultúra kapcsolat-
rendszere volt. Valószínűleg 
ez az elvont probléma riasz-
totta a népművelőket, pedig 
a szervezők igen erős elő-
adói gárdát csábítottak Sze-
gedre: A- - megnyitó előadást 
például Agh Attila tartotta 
és társadalmunk átfogó di-

•agnózisát 'Bihari Mihály ad-
;ta meg. Terápiáról — ter-
mészetesen — kevés szó es-
hetett. 

A művelődés, mint felépít-
ményi elem ki van szolgál-
tatva a gazdasági alapnak, 
de éppen az innovatív kész-
ség kialakításában lehet je-
len a gazdasági szférában. 
Tehát az innováció az össze-
kötő kapocs alap és felépít-
mény között. Sajnos a mi 
társadalmunk — szervezeti 
okok miatt — nem alkalmas 
az innováció teljes és gyors 
befogadására, de még az in-
novatív szellem tolerálására 
sem. 

Ha más nem, csak ez a 
meglehetősen pesszimista 
konklúzió született volna a 
művelődéselméleti nyári 
egyetemen, akkor talán fö-
lösleges volt a szervezők 
munkája. De a lehetséges 
megoldásokról is beszéltek az 
előadók. A leginkább vissza-
térő gondolat az volt, hogy a 
társadalom egészének kel! 
sürgetnie az átfogó gazdasági 
és politikai reformot. 

D. I 

A tudományegyetem kö-
zönségdíját idén első alka-
lommal ítélték oda. A Sze-
gedi Nemzeti Színház évad-
záró társulati ülésén, június 
26-án dr. Kocsondi András 
rektorhelyettes adta át a kö-
zönségdíjat (a gratulálóle-
velet és 10 ezer forintot) 
Jakab Tamás fiatal színmű-
vésznek a 86/87-es színházi 
évadban nyújtott kimagasló 
teljesítményéért. 

Az USA-beli uiisconsini 
egyetem rektora, Mr. Mar-
shal június 30—július 2. kö-
zött látogatott Szegedre, 
hogy a két testvérintézmény 
kapcsolatainak fejlesztéséről 
tárgyaljon. 

- A Párizsbán . megrendezett 
júniusi PAF-kongrésszuson 
vett részt és tartott előadást 
dr. Bobozy Attila egyetemi 
tanár és munkatársa. 

A Zágrábban megrendezett 
Nyári Universiade sikert ho-
zott Salánki György végzett 
jogászhallgatónak, aki a ke-
nu egyesek versenyében III. 
helyezést ért el. 

A francia ifjúsági szerve-
zet Amiens-i diákcsoportja 
júliusban Szegeden tartózko-
dott, a JATE Ságvari Gya-
korló Gimnáziumának meg-
hívására. A látogatást a sze-
gedi díák'ók franciaországi 
nyaralása előzte meg. 
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Dr. Benedek György egye-
temi tanár Koppenhágában, 
a Nemzetközi Alváskutató 
Kongresszuson képviselte az 
orvostudományi egyetemet, 
míg dr. Molnár János egye-
temi tanár a Magyar Bio-
kémiai Egyesületet a ljubl-
janai „18. FEBS MEETING"-
en. ' ' - " • • 

A tudományegyetem idén 
nyáron is több nemzetközi 
tanácskozásnak adott ott-
hont. Augusztus 24—28. kö-
zött rendezték meg az al-
gebrai, illetve a geometriai 
konferenciát. A Nemzetközi 
összehason 1 í tó M u n ka jogi és 
Társadalombiztosítási szemi-
náriumot augusztus 10—30. 
között, míg az I. Nemzetkö-
zi Böll-Szimpóziumot au-
gusztus 24—27. között ren-
dezte meg a JATE. 

Dr. Szilárd János, dr. Va-
dén Gábor és dr. Bodosi 
Mihály egyetemi tanárok 
július '3—8. között részt vet-
tek a Picker SynerView SE 
Corrtputértomographie Sys-
tem rendezvényén és még-
tekintették a Schwarzach-i 
kórházat. 

A júliusi WHO Nemzetkö-
zi Kémiai Bizottsági Prog-
ram Toxikológiai Szakértői 
Bizottságának ülésén szakér-
tőként vett részt dr. Dési 
Illés egyetemi tanár. 

Dr. Kovács Gábor egyete-
mi tanár, a SZOTE Ónálló 
Szívsebészeti Osztályának 
igazgatója tíz napot töltött 
a krakkói Orvostudományi 
Akadémia Szívsebészeti Osz-
tályán csereegyezmény kere-

tiében. 

P ihenő Júniusban dr. Kormos Jé-
nő egyetemi tanár részt vett 

Böll-kép 

Svédországban a Hepato-
pancreato-biliaris Sebészet 5. 
nemzetközi kurzusán és kon-
ferenciáján Szegedet - dr. 
Karácsonyi Sándor egyetemi 
tanár képvisélte. 

Dr. Süveges Ildikó egyete-
mi tanár munkatársaival jú-
niusban az Osztrák Szemor-
vos Társaság Gmundeni 
Kongresszusán vett részt, 
ahol tudományos munkájuk-
ról kilenc előadásban, ill. 
poszteron adtak számot. . 

Henrich Böll születésének 
70. évfordulója alkalmából, 
augusztus 24—27. között Sze-
geden rendezték meg az első 
nemzetközi Böll-szimpőziu-
mot. A JATE Német- Nyel-
vi és Irodalmi Tanszéke és 
az „Irodalmi jelentéstan" 
kutatási társulás a Szegedi 
Akadémiai Bizottság és a 
Tudományos Ismeretterjesz-
tő Társulat Csongrád Megyei 
Szervezetének támogatásával 
hívta életre a tudományos 
tanácskozást, melyre 10 or-
szágból érkeztek előadók. Az 
elhangzott 21 előadás közép-
pontjában egyrészt Böll ko-
rai műveinek elemzése, más 
részt az utolsó, az író 1985-
ben bekövetkezett ha'ála 
után megjelenő Asszonyok 
rajnai tájban című regény 
értékelésé állt. A tanácsko-
zás érdekessége volt, hogy a 

világ germanistái találkoz-
tak Szegeden: az európai ku-
tatókon kívül kínai, török, 
USA-beli szakemberek is-
mertették legújabb eredmé-
nyeikét. A szimpózium anya-
gát várhatóan két kötetben 
mégjelénietik az NSZK-
ban. 

A tudományos nyilvános-
ságnak a szegedi találkozón 
mutatkozott be a tervezett 
új, és eddig kiadatlan írá-
sokat is közzé tenni kívánó 
Böll-életmükiadás most ala-
kuló szerkesztősége. 

A tudományos program 
keretében kiállítás nyílt a 
JATE Központi Könyvtárá-
nak közreműködésével a 
Somogyi Könyvtár földszínt-
jén. A Kölni Városi Könyv-
tár és a Böll-archívum gaz-
dag anyagát bemutató ki-
állítást Szegeden szeptember 
18-ig, Budapesten, a Kos-
suth Klubban október 7—1$. 
között tekinthetik meg az 
irodalombarátok. A kiállítás-
ról ízléses, 60 oldalas, két-
nyelvű katalógus készült, 
mely tartalmazza Henrich 
Böll magyarországi fogadta-
tásának válogatott bibliográ-
fiáját is. A katalógus első-
ként közli azt a levelet, me-
lyet Böll a szentesi katona-
kórházban 1944. július 24-én 
feleségének írt. 

A szimpózium résztvevői 
augusztus 26-án Szentesre 
utaztak. Ekkor emléktábla 
került a Mezőgazdasági Szak-
középiskola épületére, amely-
ben Böll sebesült katona-
ként 1944. nyarán közéi egy 
hónapig tartózkodott: Az em-
léktábla leleplezésekor dr. 
Csákány Béla, a JATE rek-
tora mondott beszédet. Kép-
viseltette magát a német író 
családja is. 

Az első nemzetközi Heri-
rich Böll-szimpózium tudo-
mányos eredményeiről fcp-
vétkezö lapszámunkban szá-
mölurtk bé. 

Esteban Fekete 

A nyári hónapokban a 
Szegedi Orvostudományi 
Egyetem vendégei voltak 
Francis F. Földes, aki a 
Montefiore Medical Center 
nyugalmazott anaesthesioló-
gus professzora, a SZOTE 
díszdoktora és Kalevi Pih-
laja, a rFinn Tudományos 
Akadémia tagja. 

A JATE központi épületé-
hek ;au|ájában nyílt meg 
augusztus 11-én az a kiállí-
tás, melyen Esteban Fekete 
mutatkozott be a szegedi kö-
zönségnek. Első magyaror-
szági kiállításának anyagát 
— ötven színes fametszet — 
az NSZK-ban élő képzőmű-
vész a József Attila Tudo-
mányegyetemnek adomá-
nyozta. 

— Azért adományoztam a 
szegedi egyetemnek a képe-
két — mondta Esteban Fe-
kete —, hogy a fiatalok lát-
hassák majd azokat. Sze-
rénytelenség nélkül mond-
hatom — hiszen a kritikusok 
is, ezt állítják —, hogy újat 
hoztam létre. Fametszeteim 
ugyanis nem grafikusak, ha-
nem képszerűek. Azt szeret-
ném, ha valaki követné az 
eljárásomat. 

— Miért nem egy képző-
művészettel foglalkozó intéz-
ménynek adományozta a ké-
peket? 

— Mert negyven éve nem 
jártam Magyarországon, és 
senkivél nincs kapcsolatom. 
Szegedre a véletlen hozott. 
A Mannheimben élő Bakony 
Miklós mutatta meg az egyik 
kiállításom prospektusát Ko-

pasz Mártának, aki azt 
mondtá,. hogy aki ilyet tud, 
á2 jó művész lehet. 

— Hány képet készít égy-
egy metszetről? 

— Általában ötven és száz 
között mozog a példányszám. 
A nehézség abban rejlik, 
hogy mindent magam csiná-
lok. A régi japánoknál négy 
ember készítette a képeket: 
a festő, a rajzoló, a fametsző 
és a nyomdász. Bennem te-
hát négy kicsi japán vart el-
rejtve. 

— Szépen beszél magyarul. 
Hogyan tudta megőrizni a 
magyarságot? 

— Bárhová vetett a sor-
som, mindenütt lázasan ér-
deklődtem a szülőhazám 
iránt. Ha nem is beszélhetek 
mindennap, de igyekszem 
minél többet olvasni magya-
rul. Eddig négy állam pol-
gára voltam, de legelőszór 
mindenütt magyarnak val-
lom magam. 

— Kit olvas a legszíveseb-
ben? 

— Nálam minden Adynál 
kezdődik, s vele végződik. 

(A kiállítás szeptember 1-
jén bezárt.) 

DLÜSZTUS IMRE 

Karinthy Frigyes-pályázat 

(Székely Attila felvétele) 

Az Egyetemi Lapok (EL-
TE) szerkesztősége szépiro-
dalmi pályázatot hirdet főis-
kolai és egyetemi hallgatók 
számára Karinthy Frigyes 
születésének századik évfor-
dulója alkalmából. Ezzel 
szerkesztőségünk tisztelegni 
kíván az egyik legolvasot-
tabb magyar író és sokolda-
lú életműve előtt. 

Pályázhat mindenki, aki 
1987-ben legalább az egyik 
félévben magyar főiskola 
vagy egyetem hallgatója, 
vers- és prózakategóriában, 

bármilyen műfajban, kötet-
len tematikában. A terjede-
lem maximálisan 20 gépelt 
oldal mindkét kategóriában, 
természetesen lehetséges, 
hogy egy alkotó (külön jel-
igével) mindkét kategóriában 
pályázzon. A pályázat bekül-
dési határideje: 1987. szep-
tember 28. 

A pályadíjak, melyet szer-
kesztőségünk szintén pályá-
zati úton nyert el erre a cél-
ra, a következők: Verskate-
gória: i: díj: 2Ó0Q Ft, II. díj: 
1000 Ft. Prózakategória: I. 

díj: 2000 Ft, II. díj: 1000 Ft. 
Kiemelt jutalom a zsúri 

döntése szerint, ezeken felül 
5Ó0 Ft. A zsűrit a szerkesztő-
ségünk kéri fel, és tagjai kö-
zött lesznek az ELTE BTK 
XX. Századi Magyar Iroda-
lomtörténeti Tanszék oktatói 
és irodalmi lapok szerkesztői. 
A pályázat eredményhirdeté-
se, egyben a jeligés borítékok 
felbontása nyilvános ünnep-
ség keretében zajlik, a ha-
táridőt követő egy hónapon 
belül. A beküldött pályázatok 
közlésének jogát szerkesztő-

ségünk fenntartja, beleértve 
azt az antológiát, amelyet a 
beérkezett anyagokból kívá-
nunk megjelentetni. A pályá-
zatokat a következő címre 
kérjük eljuttatni: A TOLL 
Karinthy Frigyes-pályázata, 
Egyetemi Lapok szerkesztő-
sége Budapest, Egyetem tér 
1—3. 1053. 

A pályázattal kapcsolatban 
a szerkesztőség munkatársai 
szívesen adnak további fel-
világosítást a 174-868-as te-
lefonszámon. 
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